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a r m a n m e l i . i r »آرمان ملی« از تاثیرهای احتمالی جبهه پایداری 
بر دولت آینده گزارش می کند: 

بالاخره رئیسی کدام طرف است؟
 ناصر ایمانی در گفت وگو با  «آرمان ملی«: هنوز 
اطرافیان رئیس جمهور جدید مشخص نیستند
  یک فعال سیاسی اصولگرا: بیشتر اطرافیان 

آقای رئیسی گرایشات پایداری دارند

گفت و گــــو
هدایت آقایی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

 ماموریت مجلس یازدهم
مهار اینترنت است

  طرح صیانت از امروز شکست خورده است
  محدودیت اینترنت مانند جمع آوری ماهواره شکست خواهد خورد

آرمان ملی- نرگس کارخانه ای: بار اول 
نیست و سال ها بود که از گوشه و کنار صدای 
تندروها را می شنیدیم، اما در ماه های اخیر با 
حضور این افراد بر منصب های انتخابی، علاوه 
بر برخی منصب های انتصابی که از پیش حضور 
داشتند، به یکصدایی رسیدند. سید ابراهیم رئیسی 
اما خود را از تمام آن ها جدا کرده است و به رغم 
سابقه اصولگرایی و حمایت های بسیار از سوی 
آن ها خود را در انتخابات مستقل دانست، اما 
استقلال در انتخابات لزوما نگاه و رویکرد مستقل 
پس از انتخابات را تضمین نمی کند. نگرانی شاید 
از آن جایی آغاز شد که شاهد گمانه زنی هایی 
نسبت به اعضای کابینه رئیسی و حضور برخی 
افرادی از اطرافیان وی بودیم که به گفته فعالان 
سیاسی اصولگرا، چندان ظرفیت تحقق بخشیدن 
به شعار شایسته سالاری رئیسی را ندارند و این 
نگرانی حتی با برخی اظهار نظرهای اعضای جناح 
رئیسی در امور مختلف ادامه یافت. برخی از این 
افراد در مجلس بودند و اخیرا با اقدامات، طرح ها 
و جهت گیری های تند گویا فراموش کردند برای 
چه کاری و به نمایندگی از چه کسانی به بهارستان 
رفته اند. تاکنون در قوا دولتی معتدل تر داشتیم که 
نمایندگان با آن دولت درگیر بودند، اما از این پس 
هم صدایی دولت، مجلس دیگر نهادها را خواهیم 

داشت که شاید باید نگران آن باشیم.
  فرصت حضور بیشتر برای پایداری

در گفتن از تمام این چالش ها و جنجال ها 
یکی از اسم هایی که حضور بی وقفه در ذهن ها 
دارد، جبهه پایداری است. جبهه ای که با حمایت 
مستقیم و تمام قد از رئیسی در انتخابات، برخی را 
نگران سهم خواهی های پس از انتخابات کرد که 
نگرانی به جایی هم بود. به گفته یکی از فعالان 
سیاسی اصولگرا، پایداری به جبهه ای بدل شد 
که بیشترین فشار را درخصوص چینش کابینه به 
رئیسی وارد می کند؛ گرچه منکر این امر هستند. 
متاسفانه به گفته همین فعال سیاسی اصولگرا 
بیشتر اطرافیان آقای رئیسی گرایشات پایداری 
دارند. ما در طول انتخابات 1400 از این جبهه و 
نماینده ای که مورد حمایت قرار داد، وعده هایی 
را شنیدیم که برای بسیاری از مردم بسیار 
امیدبخش بودند؛ گرچه برخی بنا بر نحوه عملکرد 
این افراد تاکنون چندان امیدی به این حرف ها 
نداشتند و آن ها را تنها شعارهای انتخاباتی بدون 
ظرفیت تحقق یافتن می دانستند، اما نقش این 
جبهه محدود به این انتخابات اخیر نبود بلکه 
حوادث سیاسی ایران هرگز از برخی اقدامات و 
سخنان تند این افراد خالی نبوده است، سخنانی 
که مذاکرات در برجام را »اعتماد به گرگ« معرفی 
می کرد و رئیس جمهور را چشم انتظار بیگانگان 
می دانست. به عقیده یکی از نمایندگان مجلس 
دهم این گروه تنها برای اصولگرایی امتیاز منفی 

کسب می کند و سبب خسارت است.
  قسم حضرت عباس یا دم خروس؟

یکــی از مـــواردی که بــاعث تعجـب برخی 
از افراد شد، این است که در روزهای پیش از 
انتخابات1400 شاهد واکنش های ابراهیم رئیسی 
نسبت به برخی شایعات پیرامون نگاه های بسته او 
در صورت رسیدن به ریاست جمهوری و انکار آن ها 
بودیم در حالی که این روزها رد پای او را به طور 
نسبتا غیرمستقیم در برخی تصمیمات تندرویانه 
می بینیم. در زمان تبلیغات انتخاباتی رئیسی در 
پاسخ به ایجاد فضای اجتماعی بسته مخصوصا 
در فضای مجازی این ادعاها را بی پایه و اساس 
دانست و خود را جزو طرفداران گسترش فضای 
مجازی و حتی خانواده خود را از مصرف کنندگان 
آن اعلام کرد. حال اما گذشته از ارائه و تصویب 
طرح های عجیب که حاصل نگاه های تندجناحی 
در مجلس توسط هم جناحی ها و اطرافیان رئیسی 
است، تصویب طرح صیانت از فضای مجازی 
با ریاست رئیس ستاد وی، علی نیکزاد است 
که در غیاب قالیباف برگزار شد. حالا با چشم 
امیدهایی که دیگر رو به سوی مجلس ندارند، 
باتوجه به سوابق مجلس های اصولگرا و به عنوان 
گل سر سبد، مجلس یازدهم به سوی دولت سر 
چرخانده ایم تا ببینیم حالا که رئیس جمهور 
متخب نسبت به این میزان بی توجهی به نیازهای 
مردم و فاصله مسئولان از دیدگاه های آن ها 
چه رویکردی را پیش خواهد گرفت و به طور 
رسمی چه موضعی را اتخاذ می  کند. گرچه انتظار 
می رود در آینده با دولتی معتدل تر و در جهت 
مطالبات مردمی رو به رو باشیم، اما آیا ممکن 
است؟ آیا می شود در میان فشارهای چندجانبه 
در نهایت شاهد برخوردهای معقولانه و غیرتندرو 
از رئیس جمهور منتخب بود؟ و سوال اصلی تر این 
است که ما از اساس با کدام روی رئیس جمهور 
طرف خواهیم بود؟ کسی که در روز انتخابات 
بهترین وعده های ممکن و حتی شعارهایی 
خلاف تصور برخی افراد را داد یا کسی که  نزدیک 
به برخی افراد اطرافش، تندرو و گاهی در مسیر 

تحقق تصمیمات؟
  هنوز هیچ چیز مشخص نیست

امــا بــرخی همچنــان دسـت از خوشـبینی 
برنمی دارند و معتقد هستند رئیسی حقیقتا فردی 
مناسب برای این سمت است که باید منتظر 
تصیمات او ماند تا بتوان قضاوت درستی نسبت 
به جهت گیری هایش داشت. یک فعال سیاسی 
اصولگرا با اشاره به بدهنگام و ناقص بودن طرح 
اخیر مجلس به »آرمان ملی« گفت: انتساب 
این موضوع به اطرافیان آقای رئیسی بر پایه هیچ 
قرینه ای نیست؛ چراکه هنوز اطرافیان وی در 
دولت مشخص نیستند. با عملکردی که از خود 
شخص آقای رئیسی در سال های گذشته سراغ 
داریم، مطلقا فردی تندرو محسوب نمی شود و 
کاملا متعادل هستند. ناصر ایمانی درخصوص 
رابطه دولت رئیسی با جبهه پایداری در آینده 
تصریح کرد: هنوز چینش کابینه و بنابراین نسبت 
دولت رئیسی با جبهه پایداری را نمی دانیم تا 
بگوییم این افراد نقش تاثیرگذار در دولت خواهند 
داشت. به نظر می رسد که چنین هم نخواهد شد.

گــــزارش

آرمان مـلی: مجلــس یازدهــم هفته 
گذشتــه در یک جلسه غیــر علنی طرح 
صیانـت از فضــای مجازی را مصوب کرد و 
برای بررسی های بیشتر به کمیسیون های 
خاص ارجاع داد. از لحظه اعلام این خبر موج انتقادهای مردم 
به سمت نمایندگان انقلابی مجلس یازدهم سرازیر شد. در 
شرایطی که مردم در گیر بیماری کرونا، تورم و گرانی، کم آبی و 
بسیاری از مشکلات دیگر هستند، نمایندگان مجلس یازدهم 
طرح صیانت از فضای مجازی را بر همه مشکلات مردم ترجیح 
می دهند و همین مساله باعث شده که موج نارضایتی هم در 
کشور شیوع پیدا کند. حال بعضی از نمایندگان اعلام کردند 
قرار است در طرح صیانت از فضای مجازی اپلیکیشن های 
ایرانی جای اپلیکیشن های برند دنیا را بگیرند! حال سوال 
اینجاست آیا اصلا زیر ساخت های راه اندازی اپلیکیشن های 
ایرانی در کشور وجود دارد و چرا مجلس یازدهم در این شرایط 
خاص کشور اقدام به بررسی این طرح کرده است؟ در همین 
رابطه »آرمان ملی« با هدایت آقایی، فعال سیاسی اصلاح طلب 

به گفت وگو پرداخته که در ادامه می خوانید:
 از دیــدگاه شمــا هـدف اصـلی مجلس یازدهم 

از  بررسی طرح صیانت از فضای مجازی چیست؟ 
طرح صیانت از فضای مجازی هنوز در کمیسیون مربوط 
مورد بررسی قرار نگرفته است، اما باید به این مساله توجه 
داشته باشیم که اگر این طرح به مرحله اجرا برسد، مردم با 
شوک بزرگی روبه رو خواهند شد.  از دیدگاه بنده مساله فضای 
مجازی بین اقتدارگرایان و اصولگرایان به عنوان یک معضل 
بزرگ برای خودشان به حساب می آید. هرچه فضای اینترنتی 
در کشور آزادتر شود و مردم بتوانند به آسانی به اطلاعات 
دست پیدا کنند، در واقع تفکرات واپسگرایانه زیر سوال 
می رود. به نظر می آید ماموریت  اساسی مهارکردن فضای 
مجازی و ایجاد فاصله بین مردم و فضای مجازی است. البته 
طراحان طرح صیانت از فضای مجازی به دنبال این هستند 
که ارتباط مردم ایران با خارج از کشور قطع شود و مسائل 
فرهنگی برون مرزهای ایران در تفکرات آن ها تاثیرگذار نباشد. 
از دیدگاه این نمایندگان تفکرات کسانی که در خارج از کشور 
سکونت دارند، برای مردم ایران خوب نیست و می تواند در 
ذهنیت آنها نسبت به مجموعه حاکمیت مشکل ایجاد کند. در 
دنیای امروز همه مسائل را نمی شود با دید منفی و بدبینی نگاه 
کرد؛ بنابراین یکی از دلایلی که این همه هزینه شد تا مجلس 
یازدهم تشکیل شود و سرمایه های اجتماعی که از بین رفت 
و شکافی که بین کنشگران در کشور ایجاد شد، همین مساله 

طرح صیانت از فضای مجازی باشد.
 بعضی نمایندگان معتقدند اپلیکیشن های ایرانی 
می تواند جایگزین مناسبی برای اپلیکیشن هایی مانند 
اینستاگرام و... باشد. شما فکر می کنید نرم افزارهای 
ایرانی مــی تواند جایگزین برند های معتبر در جهان 

شود؟
طرح صیـانت از همــین امــروز شکســت خــورده است 
و خوش خیالی طراحان محدودسازی اینترنت به زودی  به باد 
خواهد رفت. بحث اینترنت و فضای مجازی مربوط به یک 
کشور خاص نیست و یک دستاور جهانی است که دانشمندان ، 
فرهیختگان، اندیشمندان دنیا توانستند با یک اتحاد یکپارچه 
چنین فضایی را در دنیا ایجاد کنند. سرمایه های زیادی خرج 
شده تا مردم بتوانند از نرم افزارهایی مانند اینستاگرام استفاده 
کنند و چه بســا آنـــها در جهان تبـدیل به یک برند معتبری 
شده اند و این خوش خیالی که بعضی از افراد فکر می کنند 
که مردم می توانند از فضای مجازی و اپلیکشین هایی مانند 
اینستاگرام فاصله بگیرند. کاربران فضای مجازی به برندهای 
شناخته شده ای مانند اینستاگرام و... اعتماد دارند و زندگی 
آنها به فضای مجازی وابسته شده است. با وجود اینکه 42سال 
از پیروزی انقلاب اسلامی گذشتــه است، هنوز که هنوز است، 
مسئــولان جرات ندارند درهــای کشور را به روی واردات 
خودروهای با کیفیت باز کنند. خودروهایی مانند بنز، تویوتا 
و... فقط یک برند معروف نیستند و آنها سال ها تلاش کردند 
که امروز توانستند در بالاترین رده های دنیا قرار گیرند. اگر 
کیفیت خودروهای بنز و تویوتا و... نبود، مردم به دنبال این 
خودروها نمی رفتند و ما هم تا زمانی که اپلیکشین هایی مانند 
اینستاگرام و... وجود دارد، نمی توانیم از مردم بخواهیم از 

اپلیکیشن های ایرانی استفاده کنند.
  از دیدگاه شما محدودسازی اینترنت می تواند 
مردم را مجاب کند که به سمت نرم افزارهای ایرانی 

روی بیاورند؟
 مسئولان باید فضای مجازی را برای همه مردم باز بگذارند 
و با محدود سازی اینترنت هیچ شبکه ای را برای مردم محدود 
نکنند. مسئولان اگر بخواهند که اپلیکیشن های داخلی را مورد 
استفاده قرار دهند، باید با شرکت های بزرگ اینترنتی ارتباط 
برقرار کنند و در بازار جهانی سهم داشته باشند. بعید به نظر 
می رسد که مسئولان بتوانند نرم افزارهایی را به مردم معرفی 
کنند، که به لحاظ کارآیی مورد استفاده مردم قرار گیرد. حتی 
در کشوری مانند چین مردم نرم افزارهایی مانند گوگل و یاهو 
را به رسمیت شناختند و فضای آزاد اطلاعات را روی مردم 
محدود نکردند. پیشرفت هایی که امروزه به لحاظ سخت افزاری 
و نرم افزاری در دنیا اتفاق افتاده است، نمی تواند باعث شود 
مردم از فضای باز اطلاعات استفاده نکنند. همانطوری که 
محدودیت ماهواره، ویدئو و ... در سال های اخیر در کشور 
شکست خورد، قطعا محدود سازی فضای مجازی هم شکست 
خواهد خورد و مجلس یازدهم نمی تواند باعث شود تا مردم از 
اینترنت و شبکه آزاد اطلاعات جهانی فاصله بگیرند. فرهنگ 
مردم ایران در واقع محدودیت ستیز است و مردم ایران با مردم 
کره شمالی تفاوت دارند و آنها حصار را تحمل نمی کنند. 
مردم ایران زیر بار هر نوع محدودیتی نمی روند و علاقه مند به 
ارتباط با دنیا هستند و هیچ وقت زیر بار ظلم و ستیز نمی روند. 
فرهیختگان  و دانشمندان ایرانی از هر راهی استفاده می کنند 
تا بتوانند با دنیا ارتباط برقرار کنند و مسئولان باید بدانند که 
مردم را نمی توانند محدود کنند.  از دیدگاه بنده طرح صیانت از 
فضای مجازی از هم اکنون شکست خورده و نمایندگان به جای 
اینکه مشکلات مردم را در حوزه های اقتصادی، تورم، گرانی 
و بی آبی برطرف کنند به دنبال محدود سازی فضای اینترنت 

در کشور می گردند.

آرمان ملی - مطهره شفیعی: آمدند دولت روحانی را تخطئه کنند، ناچار 
 به رد ادعاهای سابق خود درباره نارضایتی مقام معظم رهبری از دولت های

 آیت ا... هاشمی و خاتمی شده و به تعریف و تمجید از این این دولت ها پرداختند. 
تیری که از روی کینه و بدخواهی پرتاب شده بود به اعتماد و صداقت خودشان 
بازگشت و همگان بیش از گذشته پی به کذب بودن ادعاهای دلواپسان درباره 

دولت های سازندگی و اصلاحات بردند.
 ماجرا چه بود؟

ماجرا زمانی آغاز شد که برخی دلواپسان در روز پنجشنبه مدعی شدند » در 
جلسه امروز، آقای روحانی حدود  20 دقیقه دیر به بیت رهبری رسید و حضرت 
آقا با وزرا  نشسته بود تا ایشان حضور پیدا کنند. در جلسه امروز یک کلمه آقا 
از دولت تعریف نکرد. برعکس تمام دیدارهای آخر دولت، حضرت آقا عکس 
یادگاری نگرفت و قرآن نداد. حضرت آقا 1٧ دقیقه صحبت کردند و در آخر هم 
بیان کردند که آقای روحانی مقداری از وقت مقرر هم گذشت.« اما کمی بعد 
دروغ بودن این ادعا به اثبات رسید و دلواپسان مجبور به این اعتراف شدند که 
»مقام معظم رهبری در پایان جلسه با اعضای هیات دولت ضمن تشکر از زحمات 
وزرا و رئیس جمهور به هر یک از حاضران یک جلد کلام ا... مجید هدیه دادند و 
دیر رسیدن رئیس جمهور ناشی از ناهماهنگی مسئولان برگزاری جلسه بوده 
است.« معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهوری هم ضمن تکذیب 
موارد مطروحه، توضیحاتی در این باره ارائه داد. علیرضا معزی با بیان اینکه 
دیدارهای اخیر رهبر معظم انقلاب همه با رعایت ملاحظات و دستورالعمل های 
کرونایی انجام می شود،  دیدار اخیر معظم له با اعضای هیات دولت را غیرقابل 
مقایسه با دیدارهای مشابه پیش از کرونا یا دیدارهای پایانی دولت های دیگر 
با ایشان دانست و خاطرنشان کرد:  »طبیعی است که در زمان شیوع کرونا، همه 
جلسات رسمی چه از لحاظ سقف زمانی و چه از لحاظ فواصل فیزیکی تابع قواعد 
مشخصی است و نمی توان انتظار داشت این دیدارها آنچنان که در گذشته مرسوم 
بوده، انجام شود.« معزی با اشاره به این شایعه که مقام معظم رهبری برخلاف 
دولت های پیشین به اعضای این دولت در پایان دوره مسئولیت قرآن اهدا نکرده، 

اذعان داشت: »این شایعه نیز درست نیست، باز به همان دلیل دستورالعمل های 
کرونایی، قرآن اهدایی رهبر انقلاب از سوی شخص ایشان به وزرا داده نشد، بلکه 
در انتهای جلسه از سوی دست اندرکاران دفتر ایشان به تک تک وزرا تحویل داده 
شد.« معاون ارتباطات دفتر رئیس جمهوری درباره موضوع عدم ثبت عکس 
یادگاری با حضور رهبر معظم انقلاب و اعضای دولت نیز توضیح داد: »باتوجه به 
شیوع کرونا و ضرورت رعایت فواصل فیزیکی مشخص در جلسات رسمی،  روشن 
است که امکان ثبت عکس یادگاری وجود نداشت.« معزی همچنین با رد آنچه 
درخصوص زمان حضور رئیس جمهوری در جلسه بیان شده، خاطرنشان کرد: 
»باتوجه به اینکه زمان جلسه به دفتر رئیس جمهوری ساعت 11 ظهر اعلام شده 
بود، دکتر روحانی 1۵ دقیقه پیش از موعد هم به محل جلسه رفت، اما وقوع برخی 
ناهماهنگی ها سبب شده بود که جلسه پیش از زمان رسمی اعلام شده به دفتر 
رئیس جمهوری آغاز شود، لذا هر گونه تفسیر یا برداشت مبنی بر تاخیر عامدانه 

رئیس جمهوری در جلسه با رهبر انقلاب قرین به صحت نیست.«
 اعتراف شیرین دلواپسان 

دلواپسانی از نوع خبرگزاری فارس که تیرشان به سنگ خورده بود، به طرح 
ادعای جدیدی درباره این دیدار پرداخته و سعی کردند چنین وانمود کنند که مقام 
معظم رهبری در جلسه ای که اعضای دولت روحانی با ایشان داشتند، تنها به انتقاد 
از آنها پرداخته اند. فارس نوشته است: » آمارها و اطلاعات، یکی از مولفه های ارزیابی 
عملکرد دولت ها در 40سال اخیر بوده است و هرکسی به ویژه در شاخص  های 
اقتصادی موفق تر بوده  با رضایت مردم مواجه شده است و به تبع آن رضایت رهبر 
معظم انقلاب را نیز در پی داشته است. جلسات آخر ایشان با دولت ها مهمترین 
تریبونی است که همواره ایشان صریح ترین ارزیابی خود را از عملکرد دولت و 
رئیس جمهور بیان کرده است.« این خبرگزاری در ادامه به شرح آخرین جلسه 
دولت آیت ا... هاشمی رفسنجانی با رهبر معظم انقلاب پرداخته  و نوشته است: »نهم 
مردادماه ٧6 آخرین جلسه رهبرمعظم انقلاب با دولت آیت ا..هاشمی رفسنجانی که 
به دولت سازندگی معروف شد، برگزار شد. نقطه مشخصه این دیدار، تعریف های 
بارز ایشان از عملکرد شخص رئیس جمهور است و البته در ادامه تعاریفی نیز از 

دولتی به عمل می آورند که مسئولیت ساماندهی اوضاع کشور پس از هشت سال 
جنگ سخت را بر عهده داشت. ایشان در تعریف از شخص هاشمی رفسنجانی 
می گویند: »امیدواریم که ان شاءا... خداوند متعال، جناب آقای هاشمی و آقایان 
محترم - همکاران گرامی ایشان - را مشمول اجرهای وافر خودش قرار دهد. 
 بنده هم وظیفه اخلاقی می دانم که احساس خودم را نسبت به جنابعالی - جناب

 آقای هاشمی - و همکاران تان عرض کنم« این خبرگزاری درباره آخرین دیدار 
دولت سید محمد خاتمی با مقام معظم رهبری هم نوشته است: » آخرین دیدار مقام 
معظم رهبری با دولت محمد خاتمی اما 10مردادماه 84 شکل گرفت. ایشان ابتدای 
این جلسه را نیز با تشکر از دولت های هفتم و هشتم و دولتمردان آن به خصوص 
محمد خاتمی شروع کرده و می گویند: »اساس این جلسه برای این است که من 
از برادران و خواهران عزیز قلبا تشکر کنم و به خاطر خدمات تان و زحماتی که 
کشیدید و تلاش هایی که انجام دادید، چه از شخص جناب آقای خاتمی و چه از 
شما دوستان، صمیمانه سپاسگزاری کنم.« ایشان اما در بخش دیگری از بیانات 
خود دوباره از عملکرد خاتمی تقدیر کرده و می فرمایند: » من به سهم خودم ـ آن 
مقداری که شاهد تلاش های شما بودم ـ از شما تشکر می کنم. در سال های گذشته 
من شاهد تلاش پرُحجم و جدی جناب آقای خاتمی و شما برادران و خواهران در 
همه زمینه ها بودم؛ این چیزی است که ما باید آن را نعمت بزرگی از نعم الهی بدانیم. 
شما در این مدت کار سخت و تلاش متراکمی را انجام دادید و بحمدا... به توفیقات 
زیادی هم رسیدید.« فارس درباره آخرین نشست دولت محمود احمدی نژاد با رهبر 
معظم انقلاب نیز چنین تصریح کرد: »23 تیرماه 1392 آخرین دیدار رهبر انقلاب 
با دولت احمدی نژاد برگزار شد. در این دیدار نیز رهبر معظم انقلاب تعاریف زیادی 
را در مورد دستاوردها و عملکردهای خوب دولت نهم و دهم بیان می کنند؛ با این 
تفاوت که از رئیس این دولت تعریف خاصی نمی کنند  « نوبت به دیدار اعضای 
دولت روحانی با مقام معظم رهبری که رسید، فارس تغییر رویه داد و نوشت: 
»ششم مردادماه 1400 رهبر معظم انقلاب طبق سنت همیشگی پایان کار همه 
دولت ها، دولتمردان دولت دوازدهم را به حضور پذیرفته و بیاناتی را خطاب به آن ها 
اظهار داشتند، اما با دو تفاوت با سه دیدار آخر دولت های قبل و آن اینکه ایشان در 
این دیدار نه از شخص رئیس جمهور و نه کلیت دولت تعریف و تمجیدی نکردند 
که حائز اهمیت است. این بیانات را اگر در کنار همه شاخص های غیر رضایت بخش 
دولت کنونی در حوزه های اقتصادی فر هنگی و سیاست خارجی قرار دهیم، موید 
آن است که دولت تدبیر و امید در نگاه مردم، صاحبنظران و رهبر معظم انقلاب 

ضعیف ترین و ناکارآمدترین دولت است.«

آرمان ملی- حمید شجاعی: نامش »طرح صیانت 
از حقوق کاربران در فضای مجازی است«، اما نگاهی 
کوتاه به خود طرح نشان می دهد که نه تنها برای صیانت 
از فضای مجازی نیامده، بلکه اساسا در بلند مدت به دنبال 
مسدود سازی شبکه های اجتماعی و اینترنت منجر 
می شود. طرحی که هنوز به تصویب نرسیده با واکنش های 
شدید مخالف و متفاوتی از سوی جامعه روبه رو شده 
است. چنانکه بسیاری از کارشناسان امر تا سیاسیون 
و شخصیت ها نسبت به تاثیرات آن در جامعه و ایجاد 
نارضایتی های عمومی هشدار داده اند. حال پرسشی که 
از نمایندگان انقلابی مجلس در اذهان عمومی شکل 
گرفته، این است که چرا در بحبوحه مشکلات اقتصادی و 
معیشتی جامعه و بحران هایی نظیر آب، کمبود برق ، مساله 
خوزستان، کرونا و... طرح صیانت از فضای مجازی آن هم 
به این سرعت و پیش از شکل گیری دولت جدید بیان شده 
که باعث نگرانی جامعه شود؟ مگر نه این است که بسیاری 
از مردم در بستر فضای مجازی و شبکه های اجتماعی 
کسب درآمد می کنند و این فضا به بخشی از زندگی آنها 
تبدیل شده است؟ پس چرا برخی بهارستان نشینان که 
خود را نماینده ملت می دانند در خانه ملت در مخالفت 
با خواسته های آنها عمل می کنند؟ اینها پرسش هایی 
است که مجلس نشینان باید به آن ها پاسخ دهند و مردم 

را اقناع کنند.
 طرح جنجالی

روی کار آمدن مجلس حداقلی یازدهم با رویکردهای 
دلواپسانه، شرایطی به وجود آمد که تهدیدها علیه 
فضای مجازی بیش از پیش مطرح و زمزمه هایی برای 
فیلترینگ یا مسدود سازی برخی شبکه های اجتماعی 
همچون اینستاگرام نیز مطرح شود. در این راستا چندی 
پیش برخی پیشنهاد قطع ارتباط با اینترنت جهانی و 
استفاده از اینترنت ملی را مطرح کردند. پیشنهادی 
که بسیار سروصدا کرد. با این حال از چند ماه پیش که 
طرحی تحت عنوان »صیانت از حقوق کاربران در فضای 
مجازی« مطرح شد، نگرانی هایی نسبت به این طرح و 
تصویب آن در جامعه بروز کرد. هر چند در  آن مقطع 
برخی نمایندگان مطرح کردند که این طرح در صدد 
مسدود سازی ، فیلترینگ و محدودیت نیست، اما آنچه 
در طرح آمده چیزی غیر از این را می گفت. زمان گذشت 
و این مساله در جامعه مقداری به فراموشی سپرده شد، 
اما کمیسیون فرهنگی مجلس که مبدع این طرح بود، از 
پا ننشست و در سه شنبه ای که گذشت طرح مدنظر خود 
را مطرح کرد و قرار بر این شد تا در جلسه  ای غیر علنی در 
چهارشنبه این طرح مورد بررسی و احیانا تصویب قرار 

گیرد. این در حالی است که روز چهارشنبه نیز این طرح 
در غیاب رئیس مجلس و 80 نفر از نمایندگان بررسی و 
پس از استماع سخنان مخالفان و موافقان باوجود بیشتر 
بودن موافقان تایید شد؛ اما از آنجایی که بسیاری آن را 
ناقص دانستند این طرح به کمیسیون ماده 8۵ که متشکل 
از رئیس مجلس، نمایندگان دولت و اصناف هستند رفت 
تا در آنجا با چکش  کاری بیشتر روی طرح مجددا برای 
تصویب به صحن علنی برود؛ طرحی که عده ای آن را 
چالش پیش از موعد برای رئیسی و ضرب شستی از سوی 

مجلس یازدهم برای دولتش می دانند.
 صیانت یا ایجاد محدودیت؟!

نگاهی به طرح جنجالی اخیر مجلس نشان می دهد 
که هر چند نام این طرح صیانت از حقوق کاربران در 
فضای مجازی است، اما در حقیقت درونمایه آن بیشتر 
محدودیت، امنیتی و مسدودکردن شبکه های اجتماعی 
و فضای مجازی است. چنانکه برخی نمایندگان مجلس 
اذعان داشته اند که شبکه  های اجتماعی چون اینستاگرام 
و حتی اینترنت جهانی تا زمانی که جایگزینی برای آنها 
ایجاد شود، فیلتر نخواهند شد. این در حالی است که 
امروز اینترنت و شبکه های اجتماعی جزو لاینفکی از 
زندگی و معیشت مردم  و بخشی از سبدکالای مصرفی 
آنان شده  است. لذا به اذعان کارشناسان خسارت مقابله و 
محدود کردن این فضا بسیار بیشتر از ادامه شرایط فعلی 
است. در دوره ای که کرونا پیک به پیک ترکتازی می کند و 
جامعه را تحت الشعاع خود قرار داده و مشکلات معیشتی 
مردم بیش ازپیش شده است؛ شبکه های اجتماعی به 
یکی از مهم ترین راه های ارتزاق و معیشت مردم تبدیل 
شده.  طرح مجلس علنا می تواند وضعیت بغرنج  معیشتی 
بخش مهمی از جامعه را بدتر کند. همین امر نیز باعث 
شده تا شاهد نارضایتی های گسترده ای در فضای مجازی 
از تصمیم مجلس باشیم. چنانکه بسیاری می گویند 
برخی در خانه ملت علیه ملت تصمیم می گیرند. حتی 
۵۵0هزار شهروند ایرانی تا کنون در کارزاری آنلاین، طومار 
درخواست عدم تصویب این طرح را امضا کرده اند. البته 
بسیاری از مقامات، چهره های سیاسی، نمایندگان مجلس، 
سلبریتی ها و .. نیز به این طرح واکنش نشان دادند. چنانکه 
معین الدین سعیدی نماینده چابهار در مجلس گفت: 
»مجلسی که برای آب خوزستان، سیستان وبلوچستان 
و کرونای سیستان و بلوچستان و گلستان و مشکل 
واکسیناسیون جلسه غیر رسمی نداشت، برای بحث طرح 
صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی و ساماندهی 
پیام رسان های اجتماعی هم جلسه غیر علنی تشکیل 
داد. از محضر ملت بزرگ ایران عذرخواهی می کنم.« 

سید عباس صالحی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره 
به طرح مجلس در فضای مجازی نوشت: »به نظرم تعبیر 
»موارد ضروری«  در اصل 8۵ قانون اساسی در ارجاع 
قانونگذاری به کمیسیون، سخت گیرانه تر از تعبیر »مسائل 
بسیار مهم« در اصل ۵9 قانون اساسی در همه پرسی است. 
موارد متعدد اعمال اصل8۵ را شاهدیم، اما گویا هیچ مورد 
بسیار مهم برای مراجعه مستقیم به مردم در چهار دهه 
مجلس نداشتیم!« علی مطهری، نایب رئیس مجلس 
دهم در توئیتی نوشت: » طرح صیانت از حقوق کاربران 
فضای مجازی مانند اکثر طرح هایی که مشمول اصل 
8۵ می شوند و مردم در جریان مذاکرات قرار نمی گیرند، 
مصوباتِ دستوری خواهد داشت که از بالا دیکته می شود«. 
مسعود پزشکیان، نماینده مجلس  نیز در واکنشی در 
توئیتر خود آورد: » معتقدم این طرح نه تنها در دستیابی 
به اهداف خود موفق نخواهد شد، بلکه به بیشتر شدن 
شکاف بین مردم و حاکمیت منتهی می شود.« مصطفی 
کواکبیان، نماینده مجلس دهم نیز در توئیتر خود اینگونه 
نوشت: » از طراحان طرح به  اصطلاح صیانت از حقوق 
کاربران در مجلس می خواهم با طرح های غیرشفاف و 
ضدمنافع ملی و قانون اساسی و اشتغالزایی و ... خودشان را 
مقابل ملت قرار نداده و بر آتش خشم آنان بنزین نریزند.« 
این در حالی است که محمد باقر قالیباف، رئیس مجلس 
با تاکید بر ضرورت اصلاح طرح صیانت از کاربران در 
فضای مجازی در بخش پلتفرم های پرکاربرد مثل اینستا 
و واتساپ تأکید کرده و در صفحه شخصی خود در توییتر 
نوشته است: »هیچ طرحی در حال حاضر تصویب نشده 
و مجلس صرفا به آغاز بررسی طرح رای داده است. طرح 
در کمیسیونی از منتخبان کمیسیون ها به صورت علنی و 
شفاف بررسی خواهد شد. مسدود سازی اینستا و واتساپ، 
برنامه مجلس نیست و طرح درخصوص این پلتفرم های 
پرکاربرد باید اصلاح شود.«  باید دید سر انجام این طرح به 

کجا خواهد انجامید.
 نوع دیگری از مدیریت را باید نشان داد

پس از گسترش یافتن خبر تصویب طرح صیانت 
از حقوق کاربران در فضای مجازی که با واکنش های 
مخالف بسیاری مواجه شد، ویدئویی از یاد گار امام در 
صفحه شخصی ایشان در اینستاگرام منتشر شد که طی 
آن آیت ا... سید حسن خمینی در 19 فروردین 1400 در 
در دیدار اعضای شورای مرکزی حزب جمعیت ایثارگران 
در خصوص فضای مجازی و محدودیت ها می گوید: 
»شاید دورانی می شد که شما چیزهایی را ببندید؛ یعنی 
مصونیت ناشی از محدودیت، ممکن بود بشود، اما امروز 
نمی شود. ماهواره را منع کردید هست، گفتید تماس های 

تصویری نباشد، آمد، تلگرام را فیلتر کردید، هست. تولیت 
مرقد مطهر امام خمینی)ره( در ادامه می گوید: » بعضی 
وقت ها به ممیزی هایی که در کتاب ها صورت می گیرد 
باعث خنده ام می شود؛ برای کتابی که تیراژ ۵00 تا ٧00 
نسخه ای دارد، تازه200 تا 300  نسخه آن در انبار ناشر 
ممکن است بماند و همان با پی دی اف به وقت نرسیده 
60،  هزار نسخه آن خوانده می شود«. آیت ا...سید حسن 
خمینی تصریح می کند: »نوع دیگری از مدیریت را باید 
نشان داد، مصونیت را این بار نباید از زاویه محدودیت 
رفت. امکانش نیست، اگر باشد، بحث کنید خوب است یا 
بد. خب وقتی امکانش نیست باید از نوع دیگری وارد این 
فضا شد؛ کما اینکه او خودش را تحمیل می کند آن وقت 

ما همیشه از عقب سر می دویم!«
  افزایش احتمال اعمال فیلتر 

وزیر ارتباطات در کانال تلگرامی خود در مورد طرح 
مجلس برای فضای مجازی گفت: »این طرح احتمال 
محدودیت گسترده بر پهنای باند پیام رسان ها و حتی 
اعمال فیلتر را به شدت افزایش می دهد.« محمد جواد 
آذری جهرمی در توضیح این طرح نوشت: »آخرین 
پیش نویس منتشر شده، نه تنها نظامی را برای حکمرانی 
سایبری کشور ایجاد نمی کند، بلکه نظام حکمرانی فضای 
حقیقی کشور را هم تضعیف خواهد کرد. اختیارات دولت 
و شخص رئیس جمهور به کمیسیونی فراقوه ای واگذار 
شده که قدرت بالاتری از دولت دارد و ریاست آن با 
رئیس جمهور هم نیست. حتی امکان نظارت نمایندگان 
مجلس بر عملکردها در این حوزه هم ضایع شده است.« 
وی در ادامه آورده است: »به نظر نمی رسد در کوتاه مدت 
چند ماهه شبکه های اجتماعی فیلتر شوند، اما مکانیزم 
پیش بینی شده در این پیش نویس و ترکیب کمیسیون ها و 
کارگروه های تعریف شده در آن احتمال اعمال محدودیت 
گسترده بر پهنای باند پیام رسان ها و حتی اعمال فیلتر را 
به شدت افزایش داده است. بالا رفتن هزینه اینترنت هم 
از خروجی های دیگر این طرح است. البته در کنار آن 
نباید افزایش تمایل کاربران ایرانی به سمت اینترنت های 

ماهواره ای را هم نادیده گرفت.«
 از مخالفان تا موافقان 

طی روزهای گذشته فضای رسانه های رسمی و مجازی 
پر از واکنش هایی در خصوص طرح جنجالی مجلس 
بود. چنانکه نه تنها کاربران عادی و برخی سیاسیون، 
شخصیت ها و هنرمندان که برخی از مجموعه هایی که 
اساسا انتظار نمی رفت نیز در این میان مخالفت خود را ابراز 
کردند. سید محمد علی ابطحی، فعال سیاسی اصلاح  طلب 
در توییتی نوشت:» مجلس فداکاری کرد. فکر می کردم 
که طرح نابودی اینترنت را مجلس با عجله تصویب کرده 
که در کار دولت رئیسی بگذارد. ولی حالا فکر می کنم 
دولت آینده چون با این طرح موافق است، به دوستان 
مجلسی توصیه کرده که زودتر تصویب کنید، به نام ما تمام 
نشود.« هادی طحان نظیف، سخنگوی شورای نگهبان 
نیز در واکنش به اظهارات  آقاتهرانی، رئیس کمیسیون 
فرهنگی مجلس که خبر از هماهنگی لازم برای تصویب 
طرح صیانت در شورای نگهبان داده و گفته بود مشکلی 
برای تایید این طرح به شکل فعلی نیست در توئتیر خود 
نوشت: »هیچ گونه هماهنگی پیشینی درباره مصوبات 
با شورای نگهبان معنا ندارد؛ زیرا اساسا معلوم نیست تا 
لحظه آخر چه چیزی در مجلس تصویب خواهد شد. تا 
زمانی که متن کامل و نهایی مصوبه از سوی مجلس برای 
شورای نگهبان ارسال نشود، نمی توان درباره تایید یا رد 

آن اظهار نظر کرد.« 
ادامه در صفحه 11

خودتکذیبی فارس و دلواپسان فقط برای تخریب دولت روحانی: 

اشتباه کردیم؛ رهبری از دولت های هاشمی و خاتمی رضایت داشت      
   معزی: کرونا مانع عکس یادگاری بود، اما قرآن اهدا شد

اصلاح طلبان دچار دوگانه 
»صندوق محوری-

جامعه محوری« شده  اند

 پنجشنبه زمان ارائه 
لیست کابینه به مجلس 

 دوران احمدی نژاد
 تکرار نشود

 

/ تطبیق ص3

فعـــال سیاســی اصـلاح طلب گفت: چــالش بزرگی اســت 
که اصلاح طلبان باید از آن عبور و بین دو رویکرد »صندوق محوری« 
و»جامعه محوری« یکی را انتخاب کنند. علی صوفی درباره کنایه 
سعید حجاریان به اصلاح طلبان صندلی طلب افزود: از ابتدای دولت 
روحانی شاهد دوگانه در جریان اصلاحات بودیم. در عین حال که 
لیست اصلاح طلبان در انتخابات مجلس دهم پیروز شد و فراکسیون 
امید در واقع فراکسیون اصلاح طلبان بود، اما آثار اصلاح طلبانه ای از 
خودش برجای نگذاشت. وی اظهارکرد: آقای روحانی کاندیدای 
اصلاح طلبان بود اما از سال 96 به بعد نه تنها هیچ اثر اصلاح طلبانه ای 
از خودش به جای نگذاشت، بلکه در تصمیماتش سعی کرد خودش 
را از اصلاح طلبی جدا و مبری کند، همین باعث شد عقبه رأی 
آقای روحانی که اصلاح طلبی بود، از او ناراضی شود. آقای روحانی 
این موضوع را می دید، اما ابایی از این اتفاق نداشت؛ بنابراین ضربه 

سختی به اصلاح طلبان زد.

عضو هیأت رئیسه مجلس گفت: اگر در زمان مراسم تحلیف، 
لیست وزرای پیشنهادی دولت آینده اعلام شود -که احتمالا این کار 
صورت می پذیرد- کمیسیون ها از 16 مرداد برنامه وزرای پیشنهادی 
را بررسی خواهند کرد. سیدمحسن دهنوی افرود: مراسم تحلیف 
رئیس جمهور منتخب ساعت 1٧ پنجشنبه 14 مرداد برگزار خواهد 
شد. وی اظهار کرد: با توجه به شرایط خاص کرونا که در کشور حاکم 
است و به دلیل رعایت پروتکل های بهداشتی ما در زمینه دعوت 
از مهمانان داخلی جهت حضور در مراسم تحلیف رئیس جمهور 
منتخب با محدودیت هایی مواجه هستیم و بر این اساس دعوت 
از مهمانان داخلی در سطح مقامات عالی رتبه کشوری و لشکری 
خواهد بود.عضو هیأت رئیسه مجلس درباره مهمانان خارجی که در 
مراسم تحلیف رئیس جمهور آینده حضور می یابند، گفت: تا امروز 
بیش از ۵0 کشور اعلام کرده اند که در مراسم تحلیف رئیس جمهور 

منتخب حضور می یابند.

فعــال سیاسی اصلاح طلب گفــت: کشور که مال مـا نیست، 
کشور برای مردم است. یک ملک مشاعی است که 84 میلیون 
انسان، مالک این کشور هستند و همه به اندازه یکدیگر سهم 
دارند. اگر عده ای بیایند و گرفتاری ها را برطرف کنند، چه 
بهتر! حتما این کار را بکنند، اگرچه ما دست اندر کار نباشیم، 
بلکه مهم این است که کار کنند، مهم این است که اتفاقات 
 گذشته دولت آقای احمدی نژاد و یکدستی گذشته اتفاق نیفتد. 
محمدرضا خباز افزود: تجربیات گذشته نشان داده است که وقتی 
کشور یکدست شد، به دلیل وجود نفس اماره قوی که در بعضی 
از افراد وجود دارد و به دلیل تفوق طلبی و برتری جویی هایی که 
احساس می کنند به جای اینکه گره را باز کنند، گره بر گره ها 
می افزایند، به جای اینکه ابَرو را درست کنند، چشم ها را هم کور 

می کنند؛ ولی این آرزوی ما نیست.

»آرمان ملی« از طرح جنجالی مجلس  و واکنش ها گزارش می کند؛

 نمایندگان ملت
در خانه ملت؟

   آیت ا... سید حسن خمینی:  همیشه از عقب سر می دویم!
 مصونیت را نباید از زاویه محدودیت دید

 وزیر ارتباطات: احتمال محدودیت گسترده و اعمال فیلتر
 بسیار افزایش پیدا می کند


